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Сарајево, 14 .07. 2014.   

 

КОЛЕГИЈУМУ ПРЕДСТАВНИЧКОГ ДОМА ПСБиХ 

КОЛЕГИЈУМУ ДОМА НАРОДА ПСБиХ 

КОЛЕГИЈУМУ СЕКРЕТАРИЈАТА ПСБиХ 

 

Извјештај са 40. годишњег засједања Парламентарне скупштине Франкофоније 

(Отава, Канада, 4 - 8. јули 2014. године) 

 

У Отави (Канада), од 4. до 8. јула 2014. године, одржавало се 40. годишње засједање 

Парламентарне скупштине Франкофоније (ПСФ) у чијем раду је, први пут, учествовала 

и Делегација Парламентарне скупштине Босне и Херцеговине. 

ПСФ основана је 1967. године у Луксембургу с циљем заштите и промовисања 

француског језика на парламентарном нивоу да би данас прерасла у савјетодавно 

тијело које окупља парламентарце који говоре француки језик и које доноси врло 

важне политичке, економске, социјалне, културне и лингвистичке одлуке. ПСФ има 79 

држава чланица које су подијељене у три групе: сталне чланице, придружене чланице и 

земље посматрачи у коју групу спада и Босна и Херцеговина. Скупштина има четири 

комитета: Политички комитет, Комитет за политичка питања, Комитет за образовање, 

комуникације и културна питања и Комитет за сарадњу и развој. На овогодишњем 

засједању у Отави присуствовало је око 350 делегата и двадесетак предсједника 

парламената.  

Парламентарна скупштина Босне и Херцеговине примљена је у чланство ПСФ-а на 

прошлогодишњем засједању у Абиџану (Обала Слоноваче), а овогодисњем засједању, 

које  је уједно и почетак рада у ПСФ-у, присуствовала је Азра Хадзиахметовић, 

чланица делегације ПСБиХ у ПСФ-у.  

Током овогодишњег редовног засједања, а прије пленарног дијела одржани су састанци 

Бироа, Мреже жена парламентарки и комитета. 

На састанку Мреже жена парламентарки усвојене су одлуке са састанка Мреже 

одржаног 20. јануара 2014. године, а затим су презентовани и разматрани приједлози 

извјештаја: Улога политичких партија и утицај изборног система на представљање 

жена у парламентима, Жене и покрет сарадње у франкофонском простору, Приступ 

жена новим медијима и Приступ дјевојчица образовању. Потом се расправљало о 

надгледању примјене Конвенције о укидању свих облика дискриминације над женама 

(ЦЕДЕФ). Представљен је приједлог резолуције који се односи на учешће 

парламентарки ПСФ-а у евалуацији Комитета ЦЕДЕФ-а. Потом је представљен 



 

приједлог резолуције који се односи на 20. годишњицу Декларације и Акционог плана 

из Пекинга. Мрежа жена парламентарки примила је к знању Мишљење које ће ПСФ 

представити на самиту Међународне организације Франкофоније који ће бити 

одржатну новембру у Дакару.  

Такође, др  Хаџиахметовић учествовала је у раду Комитета за сарадњу и развој, на 

којем је усвојен записник и одлуке са састанка у Ломеу (Того). Затим је разматрана и 

усвојена Декларација о климатским промјенама у којој се наводи да су климатске 

промјене све израженије и да погађају све више људи, те да је потребно реаговати брзо 

и ефикасно како би се те промјене зауставиле. Осим влада, локалних власти, компанија 

и цивилног друштва, и парламенти морају преузети свој дио одговорности у 

дефинисању заједничког одговора на климатске изазове, нарочито доношењем 

одговарајућих институционалних, законодавних и регулативних мјера. Након тога 

разматрани су и усвојени извјештаји о зеленој економији, биогоривима те 

запошљавању младих у франкофонском простору. Потом су чланови Комитета за 

сарадњу и развој расправљали о међународним трговинским преговорима који се воде 

у оквиру Свјетске трговинске организације, те о доприносу Међународне организације 

Франкофоније (МОФ) усвајању националних стратегија одрживог развоја и изради 

националних политика управљања екосистемима и природним ресурсима. На крају 

састанка, Комитет је усвојио своје саопштење за пленарно засједање ПСФ-а.   

Пленарно засједање својим говорима отворили су: Ендру Шир, предсједник Доњег 

дома Парламента Канаде, Ноел Кинсела, предсједник Сената Канаде, Абду Диуф, 

генерални секретар Међународне организације Франкофоније, Андре Шампањ, 

предсједница Парламентарне скупштине Франкофоније, те Дејвид Џонстон, генерални 

гувернер Канаде. Сви говорници су нагласили важност и значај који данас у свијету 

ужива Франкофонија и то у свим областима живота, а посебно на повезивању народа  и 

на његовању језичких различитости. Такође је истакнута велика важност коју у 

остваривању циљева Франкофоније имају парламентаци, како на глобалном нивоу тако 

и у својим националним парламентима.  

У ПСФ примљене су двије нове делегације: Парламентарна америчка конфедерација и 

делегација Њу Хемшира, промијењен је статус Јерменији, укинута је суспензија три 

делегације (Гвинеја, Мадагаскар и Мали), те је укинут мониторинг над Обалом 

Слоноваче.  

Затим је своје обраћање имао Абду Диуф, генерални секретар Међународне 

организације Франкофоније, који ускоро напушта ову функцију. Он је говорио о раду 

Организације током свог мандата.  

Потом су делегати ратификовали Меморандум о разумијевању између Парламентарне 

скупштине Франкофоније и Међународне организације Франкофоније.  

Делегати на засједању ПСФ-а затим су износили своје ставове о мишљењу које ће 

ПСФ упутити шефовима држава и влада, у вези са наредном темом самита МОФ-а који 



 

ће бити одржан у Дакару, а то је „Жене и млади у Франкофонији: покретачи мира, 

актери развоја“.  

Своја излагања затим су имали: Паскал Терасе, парламентарни генерални секретар 

ПСФ-а који је представио извјештај о активностима ПСФ-а, Ан Брасер, која је 

говорила као замјена за г. Мајкла Волтера, шефа финансија ПСФ-а, и која је 

представила финансијски извјештај ПСФ-а. Гђа Брасер се потом обратила присутнима 

и у својству предсједнице Парламентарне скупштине Савјета Европе.  

Потом се приступило презентацији и усвајању извјештаја, резолуција и препорука са 

сва четири комитета Скупштине (Политички комитет, Комитет за образовање, 

комуникације и културна питања, Комитет за парламентарна питања и Комитет за 

сарадњу и развој), затим Мреже жена парламентарки ПСФ-а, те о активностима 

отправника послова у регионалним мисијама. Проширен је мандат Мреже жена 

парламентарки, а везано за борбу против сиде.  

Делегати су дискутовали и о приједлогу стратешког оквира Парламентарне скупштине 

Франкофоније за период 2013 – 2017.  

На захтјев канадске делегације у ПСФ-у, уручено је почасно признање гђи Роз Мари 

Лозије-Кул и г. Пјеру де Банеу, који су имали велике заслуге у развоју Парламентарне 

скупштине Франкофоније.  

На крају засједања, гђа Андре Шампањ, досадашња предсједница ПСФ-а, која због 

година напушта кандски парламент, предала је предсједавање ПСФ-ом предсједнику 

канадске делегације и садашњем новом предсједнику ПСФ-а, г. Полу Мекинтајеру.  

Саопштено је да ће се наредно редовно годишње засједање Парламентарне скупштине 

Франкофоније одржати у Берну (Швајцарска) од 6. до 10. јула 2015. године, након чега 

је затворено 40. редовно засједање у Отави.       

 

      Извјештај припремио:      

                Аднан Бешић                                                                          

Сектор за међународне односе и протокол ПСБиХ 

Доставити:     

 Наслову 

 Комисији за спољње послове Представничког дома ПСБиХ 

 Комисији за спољну и трговинску политику, царине, саобраћај и комуникације 

Дома народа ПСБиХ 

 Сектору за односе с јавношћу 

 Сектору за међународне односе и протокол 

 


